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لموثصو  تسُتخدم مبردّات الزيت في معامل ضخ الغاز وهي مبصادتت رااييصة هوائيصة ت صمن الت صغيل ا
ئيصة هصدًا  يعُد تحسين كفاءة عمصل المبصادتت الحااييصة ال وا. لل واغط التي تقوم ب خ الغاز الطبيعي

از الطبيعصي  دائما  للبحث العلمي بسبب علاقته المباشرة بمعدل است لاك الطاقة أثناء عملية ضصخ الغص
ين شروط ي صدف البحصث الى تحسص.ل صخ الغصازالتويبينيصةبالإضاًة إلى تأثيرهصا عصو وثوقيصة ال صواغط 

ات التبصصادل الحصصااي  مصصن خصصلال الصصتحكم بحقصصل الإايصصاي إضصصاًة إلى تحديصصد المإصصاتت المصص و للبصصايام  
صع أداء المبصادل الحصااي  ال ندسية والت غيلية التي ت من أً صل أداء للمبصادل الحصااي   وبالتصاع يً

تمصت الدياسصصة في هصصبا البحصصث وًصع مصصن   يعتمصصد عصصو. ال صوا  ضصصمن شروط الت صصغيل المديوسصصة
إي ديجصصة رصصااية خصصاوا ال صصواء . ANSYS Fluentأسصصان نيصصا  ودياسصصة راسصصوبية باسصصتخدام بانصصام  

  ازدادت هبه ℃42.16الوسطية في وضع العمل الحاع للمبادل الحااي  ريث يتم دخول ال واء أًقيا  
قيمة القيمة من أجل قيم زوايا دخول موجبة أ  عندما كاي اتإاه دخول ال واء نحو الأعو وتبلغ أعو

ريصث تبلصغ القيمصة العيمصف للفعاليصة α=47°لديجة رااية خاوا ال واء الوسطية من أجل زاوية دخصول 
ε=0.676.  أدى وجود صفائح التوجيه إلى انتيام رقل سرعة ال واء عنصد مصدخل سصطح التبصادل الحصااي

إي . د الزيصتب كل أكبر مما هو عليه بدوي وجود الصفائح  بالتاع تزداد عملية التبادل الحصااي  في مصبر 
  إي تاكيصب استخدام صفائح التوجيصه أدى الى زيصادة ًعاليصة المبصادل لكصن نكصن أي تكصوي التكلفصة أكصبر

عن الحالة التي % 8.5الصفائح ب كل طوتني في المبادل أعطت أداء أً ل ريث ازدادت الفعالية بنسبة 
. يعمل ب ا راليا  
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Air-to-air heat exchangers, particularly oil coolers, play a critical role in ensuring the reliable 
operation of compressors in gas pumping stations. Their efficiency directly influences energy 
consumption during natural gas transportation and impacts the operational reliability of gas-
pumping compressors. Enhancing the performance of such heat exchangers remains a key focus of 
scientific research due to its implications for both energy efficiency and system reliability. This 
study investigates strategies to optimize heat exchange conditions in air-to-air heat exchangers by 
examining the flow field and identifying optimal engineering and operational parameters. The 
research specifically aims to enhance the performance of an air-cooled heat exchanger under 
typical operating conditions. The results indicate that the average outlet air temperature in the 
current operating configuration, with horizontal air inlet flow, is 42.16°C. This temperature 
increases with upward air inlet angles, achieving a maximum outlet temperature at an inlet angle 
of α=47°, corresponding to the highest efficiency value of ε=0.676. The introduction of guide plates 
significantly improved the uniformity of the air velocity field at the heat exchanger inlet, 
enhancing the heat exchange process in the oil cooler. While the use of guide plates incurred 
additional costs, their longitudinal installation within the heat exchanger demonstrated superior 
performance, increasing efficiency by 8.5% compared to the current operating condition. These 
findings provide valuable insights into optimizing air-cooled heat exchangers for oil cooling in gas-
pumping applications, offering a pathway toward improved energy efficiency and operational 
reliability.
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